
Kattusseqatigiit Partiiat
11.december  2008                                                                                                        
Anthon Frederiksen

I henhold til  § 36, stk. 1 i Landstingets  Forretningsorden fremsætter jeg følgende spørgsmål  til 
Landsstyret:

Spørgsmål til Landsstyret:  

1. Hvad agter Landsstyret at gøre omkring Royal Greenlands underskud? 

2. Hvad agter Landsstyret at foretage vedrørende muligheden for offentlige tilskud til fangere 

fra Qaanaaq kommune? 

           (Landstingsmedlem Anthon Frederiksen,Kattusseqatigiit Parti)

Begrundelse:

I forbindelse med første spørgsmål, det meddeles i dagens radio-avis, at Royal Greenland har et 

underskud på 78 mio. kr. Vi ved rentabelt drift er påkrævet for hjemmestyre ejet virksomheder. 

Kattusseqatigiit Parti anser derfor Royal Greenlands pressemeddelelse om ikke mindst nedlukning 

af nogle indhandlingssteder, når virksomheden, foruden gæld på omtrent 2 mia. kr. til udlandet samt 

urentabelt drift, allerede har kautioneret for flere fiskefartøj, som yderst ildesvarslende med fare for 

kollaps af samfundets vigtigste erhverv som følge.   

Hvorfor vi mener reflektion af skønsvurdering af værdigfulde ejendele samt at afholdelse af endnu 

et  konference  hos  virksomhedens  ledelse  bør  komme  på  tale,  for  at  opnå  lettelser  i  drift  ved 

politiske  initiativer  samt  økonomiske  rettelser,  således  samfundets  økonomi  ikke  kollapser 

fuldstændig af  Royal Greenland. 

I forbindelse med spørgsmål 2, fangerne i Qaanaaq kommune gennemgår en yderst anstrengende 

tid,  hvor  fangernes  økonomiske  muligheder,  eksempelvis  i  Siorapaluk,  er  hårdt  forstyrret  i  to 

måneder af mørket og utilstrækkelige ishav, som følge af klimaændringen. 



Det er derfor yderst ildesvarslende, at fangerne på enhver måde kan komme galt afsted, også hvad 

udgifter angår, såfremt der ikke ydes støtte i den nærmere tid. 

Hvorfor vi, på baggrund af fangernes henvendelser, forstår, at en særskilt støtte til disse nødstedte 

fangere, er yderst tiltrængt. 

Vi forstår ligeledes, at fangerne fra Siorapaluk, siden november, ellers har henvendt sig til KNAPK 

vedrørende støtte, men igen er der gjort opmærksom på, at KNAPK fornyligt meddelte fangerne, at 

foreningen ikke kan foretage noget. 


